
ACTA REUNIÓ CONSELL DE COOPERACIÓ

DATA: 10 de novembre de 2014 a les 19.00h

LLOC: Sala de reunions 2n. pis

HI ASSISTEIXEN:
Sr. Jep Bargalló                       Regidor de Cooperació               
Sr. Antoni Adrover                    Amnistia Internacional 
Sra. Teresa Coll                       Entrepobles
Sra. Anna Ma. Duran               Mans Unides          
Sra. Jordi Junyent                    Equalmón
Sr. Joan Martínez                     Amizade-Moçambic   
Sr. Albert Pujol                         Fons Català de Cooperació
Sr. Francesc Sáez                   Grup municipal PSC
Sra. Sílvia del Fresno              Tècnica de cooperació

S'EXCUSEN:
Sra. Araceli Arriaga                  Creu Roja Sant Sadurní
Sra. Jeanette Porter                 Mercat de la Pau
Sr. Josep Subirana                  Grup municipal CIU

ORDRE DEL DIA:
1. Aprovació de l’acta anterior
2. S'aprova l'acta de la reunió anterior sense cap esmena.
3.

4. Valoració per part del Fons Català de Cooperació dels projectes 
presentats

El Sr. Bargalló presenta al Sr. Pujol que ha vingut representant al Fons Català 
de Cooperació (FCCD) i continua explicant que s'han presentat 5 projectes a la 
convocatòria, amb un total a repartir de 51.890,96€.
El Sr. Pujol explica que dels 5 projectes n'hi ha 2 d'Àfrica, 2 a l'Equador i 1 a 
Centre Amèrica. De la valoració, tots els projectes tenen puntuació positiva i fa el 
repàs:

• Equalmón, presenta el projecte Xarxes d'escoles sense violència a la 
província d'Al Hoceima – 5a. Fase per impulsar una política educativa 
basada en els drets humans, drets dels infants i equitat de gènere en les 
escoles de la província d'Al Hoceima. És un projecte de continuïtat i 
enguany incorpora 10 escoles de secundària, treballa els drets humans, la 
igualtat, la ciutadania, etc. També potencia l'intercanvi d'experiències i 
coneixements entre professors de països del Nord i del Sud i ofereix a 
docents del Penedès estades al Marroc. Té 77 punts. A l'estiu es va fer 



una valoració sobre el terreny i es recomana que s'incorporin als propers 
projectes els punts a millorar que se'ls va suggerir.

• Creu Roja, presenta el projecte Foment del desenvolupament 
microeconòmic a través de l'enfortiment de les capacitats productives i 
l'impuls de les emprenedories associatives a 6 parròquies de la província 
de Loja, Ecuador. És un projecte de millora del nivell sòcio econòmic de 
famílies agricultores empoderant-los en l'emprenedoria, la protecció del 
medi ambient, etc. És un projecte ben elaborat valorat amb 83 punts, però 
parla de l'elaboració d'un documental sobre el projecte del qual manca 
pressupost i no especifica si està vinculat a accions de sensibilització i 
divulgació al municipi.

• Mans Unides, presenta el projecte Desenvolupament de sistemes 
associatius, productius i comercials alternatius, prioritzant la sobirania 
alimentària i el respecte al medi ambient, amb principis d'equitat de 
gènere a Esmeraldas, Ecuador. Pretén desenvolupar sistemes productius 
en el marc dels productors de cacau i el comerç just treballant la seguretat 
i la sobirania alimentària, etc. amb l'objectiu de millorar el 
desenvolupament de les comunitats. Té una bona valoració de 76 punts 
però no s'hi especifiquen les activitats de sensibilització que es faran al 
municipi. 

• Entrepobles, presenta el projecte Enfortiment de capacitats 
d'organitzacions que integren la Xarxa Centreamericana comunicació des 
de la comunicació per al desenvolupament i el canvi social. És un projecte 
de continuïtat de l'any anterior, amb l'objectiu de formar un entorn 
favorable per reforçar comunicacions, etc. Es dirigeix a organitzacions 
que ja estan funcionant, es promou xarxa per a l'ús de noves tecnologies, 
la denúncia de la realitat social amb comunitats de la xarxa, etc. amb 
l'objectiu de fer una tasca d'anàlisi i crítica de les situacions en què viuen. 
També vol fer xarxa d'organitzacions facilitant la millora de les capacitats. 
El coordina l'organització La Luciérnaga que té molta experiència en el 
tema. El projecte té una bona puntuació de 79 punts, i tot i que el 
presenta La Luciérnaga és fa en xarxa entre diverses organitzacions de 
l'àrea centreamericana.

• Amizade-Moçambic, presenta el projecte Extensió del dret a una formació 
superior i igualitària als joves procedents de zones rurals properes a 
Beira. Parteix del problema de la dificultat d'accés per part dels joves que 
no viuen a Beira on, tot i que les famílies potser poden pagar els estudis, 
no els poden mantenir desplaçats a la capital per fer estudis superiors. 
L'objectiu és la construcció d'una residència autogestionada i es demanen 



les despeses bàsiques i la persona que coordina la residència. Té 59 
punts i és elegible.

• Enguany tots els projectes estan força ben valorats i la millora a l'hora de 
fer-los es va veient sobre el paper any rere any i facilita el control i el 
seguiment si el projecte és bo.

• El Sr. Martínez diu que és la primera vegada que demanen subvenció a 
l'Ajuntament i pregunta si pot tenir suport tècnic per millorar el projecte de 
cara a noves convocatòries.

• El Sr. Pujol ofereix assessorament per a les entitats que ho necessitin, 
només cal que es posin en contacte amb la Clara Xifré la responsable de 
l'àrea d'Àfrica. 

• El Sr. Junyent diu que el seu projecte Escoles sense violència, l'any 
passat va fer un pas endavant amb l'avaluació externa, que des del Fons 
es diu que ha estat molt ben feta i que pot servir com a model per a altres 
Ajuntaments i no entén com és que hi ha matisos a corregir en el projecte 
que han presentat.

• El Sr. Pujol diu que en tota avaluació que es fa, sempre hi ha 
recomanacions de cara a que es pugui millorar i fer les coses d'una 
manera diferent.

• El Sr. Sáez demana si les observacions que figuren al requadre de 
proposta de finançament  corresponen a co-finançaments per part d'altres 
Ajuntaments.

• El Sr.Pujol respon que si, s'hi fa constar perquè al Fons els facilita el fet 
de tenir-ho en compte per si el projecte ve d'altres anys, si és de 
continuïtat, si es finança per altres administracions, etc.

• La Sra. Duran pregunta que el que se'ls demana al seu projecte, de 
treballar en xarxa si vol dir aquí al Nord o allà al Sud.

• El Sr. Pujol diu que es en ambdós llocs el treball en xarxa, ja que també 
té un pes en la puntuació, no hi ha res excloent ni exclusiu, però tot suma 
i si es millora augmenten el punts.

• La Sra. Duran demana si és sensibilització aquí o aprofitament de 
recursos allà, etc. També diu que el bisbat de St. Feliu els va demanar fa 
temps a Mans Unides de Sant Sadurní d'Anoia que s'independitzessin de 
la delegació de BCN i se'n fes una pròpia a St. Feliu. Per això tenen 
reunions per veure que els pot aportar la delegació de BCN i què es pot 
fer a St. Feliu, on hi haurà representants de Mans Unides de Vilanova, 
Vilafranca i qui serà el cap visible, en Josep Ma. Uró de Gelida. Diu que 
això és molt complicat per ells ja que hi ha una estructura ja feta de 
projectes, etc. i els agradaria continuar sense canviar res, pel volum de 



feina que implica i sense tenir cap persona alliberada. Des de St. Feliu 
només els faciliten el  local, la taula, cadires, una furgoneta i altres 
facilitats però ningú que faci la feina tècnica. No sap si caldrà alliberar una 
persona i canviar-la per la de BCN, etc.

• El Sr. Pujol diu que delegació de Mans Unides de BCN té experts i feina 
d'anys, que s'entén perquè ho fa el bisbat, però si no hi posa els recursos 
necessaris o la capacitat tècnica suficient, pot suposar problemes a l'hora 
de complir amb els projectes. Altres seus reben la feina de la seu de 
Madrid i caldria veure quin acord agafen per a evitar que se'ls escapi de 
les mans.

• La Sra. Coll diu que els caldrà optimitzar recursos i veure com compartir 
la feina burocràtica.

• El Sr. Bargalló recorda que per l'avaluació que fa el FCCD es paga un 
10% sobre els projectes, import que ascendeix a 5.198€ i la quota anual 
que puja a 1.100€. Conclou que si tothom hi està s'acord, es passarà al 
ple municipal la proposta de subvencions dels projectes. S'aprova per 
unanimitat.

1. Ajuts d'emergència  
El Sr. Bargalló explica que referent als punts d'emergència, en l'últim consell es 
van donar 2 ajuts d'emergència, un per la campanya de suport a la població 
afectada per la malaltia del virus de l'Èbola a l'Àfrica Occidental i l'altre pels 
refugiats desplaçats al Camerun. Es va decidir al setembre destinar 10.000€ a 
cada projecte. Els estatuts del Consell dicten que  s'ha de destinar un màxim del 
30% a ajudes d'emergència i un mínim del 10% a la  sensibilització (enguany 
s'han gastat uns 5000€, quantitat inferior al 10%) i apart es destina un 60% a 
finançar els projectes i a pagar les quotes del FCCD. La situació és que no hi ha 
més romanent per a destinar a ajuts d'emergència i ha arribat una sol·licitud 
d'ajut pels campaments del Sàhara. La reflexió és si es continua amb la decisió 
presa d'atorgar els 10.000€ a les sol·licituds d'emergència del setembre o es 
proposa treure part d'aquesta part d'emergència i destinar-la al Sàhara per tal de 
cobrir l'emergència. Proposa apart destinar el romanent que queda per fer 
alguna acció de sensibilització per Nadal.
La Sra. Coll diu a veure si es poden repartir per fer sensibilització per Nadal, ja 
que pensa que les persones afectades pel virus Èbola i els refugiats de Nigèria, 
són prou importants per donar-los els diners en qüestió que s'havia decidit, el 
problema dels sahrauís ja fa temps que el consell el va considerant i apunta a 
que si l'any vinent tenen nova emergència, caldrà tenir-ho en compte i un cop 
arribat en aquest punt i que ja s'havien valorat els altres ajuts d'emergència, 
proposa de mantenir-ho. També li sembla bé aprofitar Nadal per fer 



sensibilització, però cal mirar-ho molt bé i veure si caldria fer recollida de diners 
per emergència o com a sensibilització, cal plantejar molt bé què fer i si 
s'aboquen diners, que siguin ben aprofitats. Continua dient que és una bona idea 
per Nadal, però caldria plantejar com es fa. També diu que el tema del dia del 
refugiat caldria plantejar-lo amb més temps i que vagi sonant com a mar de fons 
per posar-nos-hi amb temps i que pugui tenir més èxit.
El Sr. Sáez pregunta si abans s'havia fet alguna cosa per Nadal.  
La Sra. Duran diu que altres anys havien fet l'arbre per Nadal, però son poques 
persones, actualment com que tenen pocs voluntaris no es farà. Explica que 
tenen col·laboradors pel sopar solidari però passar-se per Nadal tot el dia 
explicant projectes i dempeus, no ho vol fer la gent, per tant enguany al sopar es 
passaran les espelmes i s'encendran igualment a la parròquia per Nadal.
El Sr. Adrover diu que es farà lectura dels drets humans a la sala de plens, que 
espera resposta per confirmar la data del dia 11 de desembre, i que això també 
és campanya de sensibilització. Actualment ja té alumnat lligat per fer la lectura. 
L'any passat va aconseguir que 30 entitats participessin i per això es tornarà a 
fer.
La Sra. Duran pregunta si per la campanya de sensibilització de cara a Nadal, 
s'ha fet algun  pressupost i sondejar si es pot fer, ja que no és el mateix editar un 
fulletó sense gràcia que no fer fulletó amb disseny.
El sr. Martinez, demana si hi ha enllaços del servei de cooperació al web 
municipal, ja que es pot aprofitar per fer-ne difusió per les xarxes.
La Sra. Coll demana si s'hi pot posar més coses en plan més general, o bé 
explicar els projectes, etc. i que també hi hagi enllaços amb webs atractives. 
El Sr. Junyent diu que cal fer visible la cooperació a la web, la casa de la Vila, 
etc.
El Sr. Bargalló diu que a la casa de la vila sempre surt algun article, però també 
es podria reforçar amb campanya 2.0. 
El Sr. Sáez diu que aprofitant el Nadal, perquè no es fan petits reportatges al 
carrer per ensenyar com es celebren els Nadals a diferents continents, etc. i fer 
una programació, caldrà veure si hi ha material, etc..
La Sra. Duran diu que l'arbre que posa l'Ajuntament a la plaça per Nadal és molt 
fred,  caldria saber si es poguessin penjar fotos dels projectes o alguna cosa 
semblant proporcionades per cada ONG. 
El Sr. Bargalló diu que es podrien posar caixes de regal amb fotos dels diferents 
projectes, la quantitat de gent que beneficiarà, etc. 
La Sra. Coll diu que caldrà ser curosos amb la despesa.
El Sr. Martinez diu que podria aconseguir les ampliacions de les fotos 
gratuïtament ja que té un amic que fa màquines d'impressió i necessiten fer 



proves i poden ser aquestes. Quan ho ha demanat altres vegades són fotos de 1 
mts. X 60 cms. d'ample. Caldria tenir les fotos abans del dia 20 de novembre.
El Sr. Bargalló diu que es pot mirar si l'arbre pot acollir les fotos de cooperació. 
Apunta que com diu la Sra. Coll els projectes són suficientment importants i amb 
el petit romanent que queda per sensibilització, caldrà veure si es pot fer els 
fulletons, les fotos i el vincle dins la pàgina web de l'Ajuntament. Diu que es pot 
demanar el pressupost a alguna empresa local. Es conclou deixar els 10.000€ 
per cada ajut d'emergència com es va quedar al setembre.
La Sra. Coll demana que cal portar pel tema fotos.
El Sr. Bargalló demana síntesi del projecte de cada ONG que aniria en un petit 
requadre pel projecte i aleshores editar-ho  la foto del projecte. Es demana 
portar-ho com més aviat millor.
La Sra. Duran s'ofereix a fer bustiada del fulletó per Can Catasús, Can Romeu, 
etc...

1. Precs i preguntes.
2. La Sra. Coll explica que el dia 22 de novembre a les 8 del vespre al Club 

de la gent gran de la casa dels avis es farà el sopar solidari, no hi haurà 
xerrada ja que hi va haver una mica de problemes l'any passat amb gent 
que es va quedar sense lloc, etc. La xerrada es farà el dia 2 de desembre 
a la Llar, serà un documental d'un metge que es diu Iñaki Alegria, que va 
anar com a pediatra voluntari a hospitals d'Angola i d'Etiòpia, allà veient 
que la seva tasca era molt necessària, va quedar-s'hi allà treballant de 
metge. Va començar amb Mans Unides i encara rep l'ajuda de la mateixa 
ONG.

3. El Sr. Bargalló diu que aprofitant l'avinentesa de que es compta amb el 
Sr. Pujol del FCCD demana si pot explicar si el Sr. Teo Romero, ex-sots-
president del FCCD continua vinculat al Fons. Aclareix per la resta del 
Consell que el Sr. Romero va utilitzar uns diners del FCCD i no  estaven 
clares les justificacions que feia per la qual cosa no deixava clara la 
transparència i va ser un treballador del fons qui va denunciar la 
irregularitat, degut a això aquesta persona  va rebre molta pressió, però 
finalment va dimitir el Sr. Romero del FCCD. 

4. El Sr. Pujol explica que actualment el tema està al jutjat amb un informe 
de l'oficina anti-frau i aclareix que a nivell del possible mal ús que es pugui 
fer dels diners del FCCD, el mecanisme de control del FCCD impedeix 
que els recursos que vagin a projectes no es puguin utilitzar per res més i 
de fet els recursos que suposadament se n'ha fet el mal us són de la 
gestió del fons. Quan es comuniquen diners pel projectes, s'assignen 
comptablement i es separen del 10% de gestió. Hi ha garantia i seguretat 



que els diners destinats a  projectes hi han anat.
5. La Sra. Coll demana si el FCCD cobreix despeses amb les quotes i el 

10% de gestió o si també reben subvencions.
6. El Sr. Pujol diu que actualment és insuficient i hi ha aportació de la 

Diputació de Barcelona, diners que es destinen a gestió i també algun 
ajuntament dóna petita aportació destinada a gestió, com el de BCN, però 
en els 2 últims anys, l'Agència Catalana de Cooperació de la Generalitat 
no ha fet cap aportació i han hagut de fer ajustos importants i austeritat. 
Per això es van canviar de local per reduir les despeses ja que l'antic local 
estava sobredimensionat i era molt car en aquell moment. Ara estan en un 
local cedit per UGT i comparteixen despeses. Qui manté el FCCD, són els 
Ajuntaments.

7. El Sr. Martínez demana si ha canviat l'interlocutor d'Àfrica.
8. El Sr. Pujol diu que hi ha la Sra. Clara Xifre i la Sra. Sílvia Ayola, al 2013 

va plegar el Sr.  Joan Solà i ho va assumir la Sra. Xifre.
9. La Sra. Duran demana si s'ha cobert la vicepresidència.
10. El Sr. Pujol diu que la representació varia segons els resultats electorals, 

al 2011 va haver-hi canvi i la presidència va passar de PSC a CiU. Hi ha 4 
càrrecs principals, president, sots-president, secretari i tresorer, existeix 
un acord de que els ostenti un representant de cada partit la qual cosa 
permet que es representin els seus partits. En el cas de la sots-
presidència es va la demanar dimissió, ho va acceptar el partit però van 
decidir deixar vacant el càrrec. 

S'acaba la reunió a les 20.45h.


